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Václav Havel představuje pro mnoho lidí v Evropě, k nimž se řadím i já, vytrvalost, 
jednotu a vítězství demokracie. Jako první prezident Československa po pádu 
komunistické diktatury v roce 1989 Havel zasvětil život sbližování lidí a podpoře 
otevřenosti a dialogu – formování Evropy, jak ji dnes známe. Tyto hodnoty jsou klíčové 
pro to, kým jsme, jako jednotlivci i jako Evropané. Proto se toto místo k setkávání, které 
je nejen funkčním, ale i krásným prostorem pro hovory a sdílení, tak dobře hodí k uctění 
Havlovy práce a odkazu.

Lavičky Václava Havla lákají kolemjdoucí, aby se posadili a dali se spolu do řeči. Toto 
ale není první z nich. V roce 2021 byla slavnostně odhalena lavička Václava Havla před 
Evropským parlamentem v Bruselu. Měla takový úspěch, že jsme tento jedinečný 
prostor v červnu 2022 vytvořili i v zahradě Domu Jeana Monneta. Kde jinde také nalézt 
lepší místo k diskusi než v domě zakladatele Evropy? 

Tento prostor zapojuje návštěvníky do sítě diskusí, které se právě teď vedou po celém 
světě a jsou inspirovány Havlovým odkazem. Vůbec první lavička Václava Havla byla 
odhalena ve Spojených státech v roce 2013 a po ní postupně přibyly další ve více než 
45 zemích. Jsou tak inspirací pro diskuse po celém světě, od Lisabonu až po Limu. Bořek 
Šípek, Havlův blízký přítel a architekt, který lavičku navrhl, v souvislosti s projektem 
uvedl: „Stav, kdy spolu mluvíme, je stavem štěstí.“

Budu ráda, když se na tomto pokojném místě pod lípou (tradičním symbolem 
Československa) zastavíte a načerpáte nové síly, zamyslíte se nad Havlem a jeho prací a 
možná si dokonce s někým popovídáte. Poslední slovo přenechám Havlovi samotnému. 
Okraj stolku lemuje nápis: „Pravda a láska musí zvítězit nad lží a nenávistí.“

Roberta Metsolová
Předsedkyně Evropského parlamentu



Jméno Václav Havel vyvolává u mnoha Evropanů 
mimořádný ohlas. V době rozpadu SSSR v Evropě 
ztělesňovalo boj za demokracii. Havel byl také 
dramatik, filozof, disident, politik a státník. 

VÁCLAV HAVEL
DISIDENT, VIZIONÁŘ, EVROPAN
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Havlovo mládí

Václav Havel se narodil 5. října 1936 v Praze do podnikatelské a 
intelektuální rodiny. Privilegované mládí však netrvalo dlouho: v roce 
1948 se k moci dostali komunisté. Havlovi rodiče přišli o majetek a 
byli pracovně i sociálně odsunuti na okraj společnosti. Havel byl v 
rámci kampaně nového režimu proti buržoazii označen za „třídního 
nepřítele“ a nesměl studovat literaturu na univerzitě. Při večerním 
studiu si dodělal alespoň maturitu, zatímco dny trávil prací v továrně. 
Později se mu podařilo přihlásit se na ekonomickou fakultu Českého 
vysokého učení technického v Praze.

Havel dramatik

Na počátku 60. let 20. století, kdy se politické poměry začaly uvolňovat, 
dostal Havel práci v divadle jako jevištní technik a osvětlovač. Začal 
psát a režírovat vlastní divadelní hry, ve kterých vyjadřuje svůj 
demokratický ideál s prvky absurdity a kafkovského svědectví o 
lidském údělu. Divadlo a politika k sobě u Havla měly vždy blízko. Jako 
dramatika jej velmi ovlivnily hry Samuela Becketta a Eugèna Ionesca. 
Jazyk mu sloužil jako prostředek k odhalování mechanismů politické 
nadvlády a manipulace. Zabýval se také důvody a možnostmi kladení 
odporu.

Postupně se z něj stal uznávaný dramatik. Čím více se však šířil jeho 
věhlas v intelektuálních kruzích, tím více se režim jeho tvorbu snažil 
cenzurovat a v roce 1971 ji úplně zakázal. Opoziční působení Václava 
Havla získalo nový politický rozměr po invazi vojsk Varšavské smlouvy 
do Československa, která v roce 1968 ukončila pražské jaro.
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Havel intelektuál

Havel svá přesvědčení i tehdy odhodlaně hájil. Místo toho, aby ze 
země uprchl, se stal disidentem a otevřeně se proti režimu a situaci 
ve společnosti stavěl.  Brzy se stal známým aktivistou v oblasti 
lidských práv, v roce 1977 významně přispěl k sepsání Charty 77 a 
společně s filozofem Janem Patočkou byl také jedním z jejích hlavních 
mluvčích. Havel v Chartě připomněl komunistickým představitelům 
jejich závazky v oblasti lidských práv – povinnosti, které porušují 
při utlačování a „normalizaci“ československé společnosti. Charta 
namísto zpochybňování režimní ideologie vyzývala k dodržování 
lidských práv v souladu s Úmluvou OSN a Helsinskými dohodami 
o bezpečnosti a spolupráci v Evropě, které vláda Československa 
podepsala v roce 1975. Reakce na sebe nenechala dlouho čekat a 
Havel kvůli svým protirežimním aktivitám musel strávit několik let ve 
vězení.

Svými texty o politice postupně proslul po celé Evropě jako bystrý 
pozorovatel a velký politický myslitel své doby. Zkušenosti s 
totalitním režimem ve střední Evropě jej vedly k tomu, že se obecněji 
zamýšlel nad povahou a logikou moci v moderních společnostech, 
prostředky odporu proti diktatuře a etickými a občanskými základy 
politického společenství. Havel přinesl nový pohled na totalitu a 
etické a existenciální chápání politického závazku. Přišel s rámcem, 
v němž se odpor občanské společnosti stal základem politiky a 
veřejným demokratickým prostorem. Jeho úvahy o výzvách, kterým 
Evropa čelí, ho vedly k tomu, že tento kontinent vnímal na pomezí 
mezi civilizací a institucí.

Havel disident

Postupně se Havel stal známou a uznávanou osobností. Jeho boj za 
demokracii vzbuzoval v československém lidu důvěru. V roce 1989 
se stal jedním z předních představitelů Občanského fóra, hnutí, ve 
kterém spojili síly disidenti a demokratičtí myslitelé. Přítomnost Havla 
a jeho projevy na demonstracích přitahovaly stále větší davy lidí. Stal 
se tak klíčovou postavou sametové revoluce, která v prosinci 1989 
pokojně vyvrcholila pádem komunistického režimu. 
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Politicky nezařaditelný Havel ztělesňoval v očích svých spoluobčanů 
i mezinárodních pozorovatelů postavu filozofa-vládce, intelektuála a 
disidenta, který si poradil se svěřenou mocí v situaci, kdy společnost 
znovu objevuje demokracii a vzniká nový evropský řád. V prosinci 
1989 byl Havel jednomyslně zvolen prezidentem Československé 
republiky, což znamenalo zlom v politické historii země.  

Havel politik

V červenci 1992 se Havel rozhodl z funkce odstoupit, protože 
nesouhlasil s rozlukou Čechů a Slováků. Brzy se však vrátil zpět: v 
lednu 1993 byl zvolen prezidentem nově vzniklé České republiky. 
Obrovské popularitě se těšil i v zahraničí. V letech 1994, 2000 a 2009 
vystoupil před poslanci Evropského parlamentu. Ve svých projevech 
zdůrazňoval, že je třeba podporovat evropské hodnoty, otevřít Unii 
zemím střední a východní Evropy a dát evropskému projektu etický 
rozměr.  

Jako prezident stál Havel u demokratizace, ekonomické transformace 
a přistoupení České republiky do NATO v roce 1999. Byl toho názoru, 
že Evropa nesmí zapomínat na své civilizační dědictví a hodnoty, na 
kterých je založen její projekt. Ten se podle něj nemůže omezovat 
jen na jednotný trh a společné právní či technické normy. Byl také 
jedním z prvních evropských státníků, kteří volali po přijetí evropské 
ústavy. Z prezidentského úřadu definitivně odešel v roce 2003. Tehdy 
ho již sužovaly zdravotní problémy. Podílel se ale ještě na přípravách 
vstupu České republiky do Unie v následujícím roce. 

Obdržel pak ještě mnoho literárních a uměleckých ocenění a poct za 
politickou činnost ve své zemi. Univerzity po celém světě mu rovněž 
udělily přibližně 40 čestných doktorátů. Zemřel 18. prosince 2011 v 
Praze. 

Evropský parlament po něm v červenci 2017 pojmenoval jednu ze 
svých budov ve Štrasburku, aby ocenil jeho neúnavný boj za lidská 
práva, demokracii a jednotnou Evropu, ve které vládne mír.
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8

Projev Václava 
Havla v Evropském 
parlamentu, 
8. BŘEZNA 1994

Projev prezidenta České republiky
Václava Havla, 
8. března 1994
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Pane předsedo, paní poslankyně a páni poslanci. Příležitost 
promluvit na půdě Evropského parlamentu, za kterou jsem vám velmi 
vděčen a které si hluboce vážím, nemohu dost dobře využít jinak než 
pokusem odpovědět na tři otázky. Zaprvé, proč se Česká republika, 
kterou tu zastupuji, uchází o členství v Evropské unii? Zadruhé, proč je 
v celoevropském zájmu, aby se Evropská unie rozšiřovala, a zatřetí, jaké 
obecnější úkoly podle mého názoru dnešní doba před Evropskou unii 
klade? 

Evropa je kontinentem sice neobyčejně členitým, rozmanitým a 
různotvárným geograficky, národnostně, kulturně, hospodářsky i 
politicky, zároveň ale všechny její součásti jsou a vždycky byly svým 
osudem tak hluboce vzájemně provázány, že lze o tomto světadílu 
právem mluvit jako o jediné, byť složitě strukturované politické entitě. 
Cokoli důsažnějšího v kterékoli oblasti lidského počínání se totiž 
kdekoli v Evropě dělo, mělo vždycky své přímé či nepřímé důsledky 
pro náš kontinent jako celek a dějiny Evropy jsou vlastně dějinami 
neustálého hledání a přetváření její vnitřní struktury a systému vztahů 
mezi jejími součástmi. A jestli dnes mluvíme o jediné evropské civilizaci 
či o společných evropských civilizačních hodnotách, dějinách, tradicích 
a osudu, pak mluvíme spíše o plodu této evropské integrity než o její 
příčině.

Evropa měla proto také od nepaměti něco, co by se dalo nazvat 
jejím vnitřním pořádkem a co spočívalo v určitém systému politických 
vztahů, které ji obepínaly a které se pokoušely její přirozenou 
propojenost tak či onak institucionalizovat. Tento evropský pořádek 
ovšem vznikal většinou násilně. Ti mocnější ho prostě vnucovali 
těm méně mocným, přičemž nekonečnou sérii evropských válek 
lze mimo jiné chápat i jako projev neustálé snahy daný stav měnit a 
jeden pořádek nahrazovat jiným. Od antického římského impéria přes 
svatou říši římskou až po mocenské systémy vytvořené vídeňským 
kongresem, Versailleskou smlouvou či posléze Jaltou, to vše byly jen 
různé historické pokusy dát evropskému soužití určitá pravidla hry. 
Tisíckrát v dějinách byla Evropa různě sjednocována či naopak dělena, 
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tisíckrát si v ní jedni podmaňovali druhé a jedni druhým vnucovali 
svou verzi evropské civilizovanosti i sobě vyhovující politické vztahy, 
tisíckrát byla dramaticky hledána, nalézána, měněna a bořena její 
vnitřní rovnováha. A tisíckrát se mohl Francouz, Švéd, Němec nebo 
Čech starat jen sám o sebe, a přesto vždycky znovu jeho počínání svým 
významem a důsledky zasahovalo i ostatní. 

Myšlenka Evropské unie podle mého názoru tedy nespadla z nebe, 
ani se nezrodila v laboratoři politických teoretiků či na rýsovacím prkně 
politických inženýrů, ale zcela přirozeně vyrostla z pochopení této 
evropské integrity jakožto osudového faktu a z úsilí mnoha generací 
Evropanů promítnout ji do určitého nadnárodního evropského 
uspořádání. 

Jsme sice každý jiný, ale jsme na jedné lodi. O svá místa a o způsob 
své koexistence na této lodi se můžeme prát, ale můžeme se o nich 
také pokojně dohadovat. Evropskou unii chápu jako velkorysý pokus 
zvolit druhou z těchto možností a dát Evropě vlastně poprvé v jejích 
dějinách takový pořádek, který by vyrůstal ze svobodné vůle všech 
a byl založen na jejich vzájemném dorozumění a společné touze po 
míru a spolupráci. Pořádek vskutku stabilní a pevný, nezaložený jen 
na vojenských či politických smlouvách, které může kdykoli kdokoli 
porušit či nedodržet, ale na tak úzké spolupráci evropských národů 
a občanů, která by ze samé své podstaty možnost nových konfliktů 
omezovala, ne li přímo vylučovala. Není to pouhý sen. Od konce druhé 
světové války nás bude dělit brzy polovina století, po kterou celá 
západní Evropa úspěšně čelila hrozbě různých možných konfliktů právě 
tím, že krok za krokem vytrvale takovýto integrující systém budovala. 

Už to samo nám dostatečně ukazuje, že tento historicky nejmladší 
typ evropského pořádku není či nemusí být pouhou utopií, ale že může 
reálně fungovat. 

P
R

O
JE

V
 V

Á
C

LA
V

A
 H

A
V

LA
 V

 E
V

R
O

P
SK

ÉM
 P

A
R

LA
M

E
N

T
U



11

Evropskou unii nechápu jako nějaký monstrózní nadstát, v němž 
by se měla postupně rozpustit svébytnost všech přerozmanitých 
součástí Evropy, národů, států, etnik, kultur, regionů. Naopak, chápu ji 
jako systematickou tvorbu prostoru umožňujícího různým svébytným 
součástem Evropy rozvíjet se svobodně a po svém v prostředí trvalého 
bezpečí a pro všechny výhodné kooperace založené na principech 
demokracie, respektu k lidským právům, občanské společnosti a 
otevřené tržní ekonomiky. 

České země leží v samotném středu Evropy, někdy se dokonce cítí 
být přímo jejím srdcem, a proto byly vždycky obzvlášť exponovaným 
místem, kterému se nevyhnul žádný evropský konflikt, ba kde dokonce 
mnohé evropské konflikty začínaly či naopak končily. Vždycky jsme 
zkrátka byli, podobně jako některé další středoevropské země, 
dramatickou křižovatkou všech možných evropských duchovních 
proudů i geopolitických zájmů. A proto obzvlášť citlivě vnímáme fakt, 
že vše, co se děje v Evropě, se nás bytostně týká a že naopak vše, co 
se děje s námi, se bytostně týká celé Evropy. Jsme zkrátka jedním z 
obzvlášť zkušených svědků propojenosti Evropy jako politického faktu. 
Proto zesíleně pociťujeme svou spoluodpovědnost za evropské dění, a 
proto si také v zesílené míře uvědomujeme, jak velkou historickou šancí 
pro Evropu jako celek i pro nás v ní je idea evropské integrace. 

Myslím, že první otázku, na kterou jsem si předsevzal odpovědět, 
totiž proč se Česká republika chce stát členem Evropské unie, jsem 
tímto výkladem zodpověděl. Ano, jsme schopni vzdát se a rádi se 
vzdáme kousku své státní suverenity ve prospěch společně spravované 
suverenity Evropské unie, protože víme, že se nám to, tak jako ostatně 
všem Evropanům, mnohonásobně vyplatí. Kus světa, v němž je nám 
dáno žít, má naději, že se z ringu věčně znesvářených vladařů, mocností, 
národů, sociálních tříd či náboženských doktrín soupeřících o teritoria 
vlivu či nadvlády promění postupně ve fórum věcného dialogu a dělné 
spolupráce všech svých obyvatel a ve společně sdílený, společně 
spravovaný a společně kultivovaný prostor jejich soužití a solidarity. 
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Úvaha o propojenosti Evropy do značné míry, domnívám se, 
zodpověděla i otázku druhou, totiž proč by se Evropská unie měla 
postupně rozšiřovat. Evropa byla rozdělena násilně a uměle, a už proto 
se toto její rozdělení muselo dříve či později zhroutit. Dějiny nám tím 
hodily rukavici, kterou můžeme i nemusíme zvednout. Nezvedneme li 
ji, pak velká šance na svobodně a v míru spolupracující kontinent může 
být promrhána. Věřit, že klid, mír a prosperita mohou natrvalo kvést jen 
v jedné části Evropy bez ohledu na to, co se děje v té druhé, může jen 
bláhovec, který se nepoučil z tisíciletých evropských dějin. 

Éra studené války, kdy vnucená soudržnost sovětského bloku živila i 
soudržnost Západu, definitivně skončila a všichni si musíme uvědomit, 
že svět je dnes radikálně jiný než ještě před pěti lety. Vize Evropy jako 
stabilizačního bodu dnešního světa, který neexportuje do světa války, 
ale vyzařuje naopak ideu mírové spolupráce, se nemůže proměnit 
ve skutečnost, nebude li se proměňovat Evropa jako celek. Hozenou 
rukavici je prostě třeba zvednout. Dění v bývalé Jugoslávii by mělo být 
vážným mementem pro všechny, kteří si myslí, že je v Evropě možné 
bez následků ignorovat to, co se děje u sousedů. Neklid, chaos a násilí 
mají infekční a expanzní povahu. My Středoevropané jsme se o tom 
nesčetněkrát přesvědčili na vlastní kůži a je myslím naší povinností na 
tuto zkušenost znovu a znovu upozorňovat všechny, kdo měli to štěstí, 
že ji tolikrát nemuseli podstupovat. 

Západní Evropa zrála k dnešnímu stupni své integrace téměř 50 
let. Je zřejmé, že nové členy, zvláště ty, kteří se zbavují všech následků 
komunistické vlády, nemůže Evropská unie přijmout přes noc, nemá li 
vážně ohrozit křehké předivo, z něhož je utkána. Přesto je perspektiva 
jejího rozšiřování a rozšiřování jejího vlivu i ducha v jejím bytostném 
zájmu a v bytostném zájmu Evropy jako celku. Tento vývoj nemá prostě 
smysluplnou alternativu. Vše jiné by totiž bylo návratem do dob, kdy 
evropský pořádek nebyl dílem konsensu, ale násilí. A zlí démoni číhají. 
Vzduchoprázdno, rozklad hodnot, strach ze svobody, utrpení a bída, 
chaos. To je prostředí, kde se jim dobře vede. Myslím, že nesmí dostat 
šanci. P

R
O

JE
V

 V
Á

C
LA

V
A

 H
A

V
LA

 V
 E

V
R

O
P

SK
ÉM

 P
A

R
LA

M
E

N
T

U



13

Nevzejde li totiž budoucí evropský pořádek z šířící se Evropské 
unie založené na nejlepších evropských hodnotách a ochotné je hájit 
a vyzařovat, pak se může stát, že ho začnou organizovat nejrůznější 
pošetilci, fanatici, populisté a demagogové čekající na svou chvíli a 
rozhodnutí rozvíjet naopak ty nejhorší evropské tradice, kterých je také 
bohužel nemálo. 

Paní poslankyně a páni poslanci, dovolte mi nyní, abych se věnoval 
třetí otázce, kterou jsem si položil. To jest otázce, jaké úkoly podle mého 
názoru dnešní doba před Evropskou unii staví. Je jich zajisté mnoho a 
všechny jsou obtížné. Jeden se mi však jeví jako obzvlášť důležitý a o 
tom bych se tu rád zmínil. 

Přiznám se, že když jsem si prostudoval Maastrichtskou smlouvu a 
ostatní dokumenty, na nichž je Evropská unie založena, měl jsem z té 
četby trochu dvojznačný dojem. Na jedné straně jde o dílo nepochybně 
úctyhodné. Člověku se téměř nechce věřit, že se podařilo tak složitě a 
rozmanitě členitému právnímu a hospodářskému řádu tolika různých 
evropských zemí dát společný rámec, vytvořit společná pravidla 
hry, vymyslet všechny legislativní, administrativní a institucionální 
mechanismy, které umožňují či budou umožňovat hladký chod tohoto 
velkého tělesa, a že se v politicky tak barevném prostředí podařilo 
dosáhnout shody v nesmírném množství konkrétních věcí a sladit velmi 
diferencované zájmy způsobem, který se nakonec obrátí ve prospěch 
všech. Je to, opakuji, naprosto obdivuhodné dílo lidského ducha a jeho 
racionálního umu. 

Do tohoto obdivu, ba téměř nadšení, se mi však nezadržitelně a 
poněkud rušivě mísil i pocit jiný, méně radostný. Měl jsem dojem, že 
nahlížím do útrob naprosto dokonalého a nesmírně důmyslného 
moderního stroje, který studovat musí být velkou radostí pro 
každého obdivovatele technických vynálezů, ale že mi při tom jako 
lidské bytosti, jejíž vztah ke světu není přeci jen kompletně vyčerpán 
obdivem k fungujícím strojům, cosi povážlivě chybí. Snad by se to dalo 
nazvat poněkud zjednodušeně duchovní či mravní či citovou dimenzí.
Osloven byl prostě můj rozum, nikoli mé srdce. 
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Netvrdím samozřejmě, že pozitivní zážitek z Evropské unie lze hledat 
pouze v četbě jejích dokumentů a norem. To je jen formální rámec, 
který vymezuje určité životní podmínky, o které běží především. A 
výhodnost těchto podmínek nepochybně mnohonásobně přesahuje 
vše, co mohou člověku nabídnout suché úřední texty. Přesto se ale 
nemohu zbavit dojmu, že v pocitu, jako bych byl konfrontován pouze 
s dokonalým strojem, je cosi signifikantního, že ten pocit přece jen o 
čemsi vypovídá či cosi naznačuje či k něčemu vyzývá. 

Různé velké říše či složitěji strukturované nadstátní celky nebo 
společenství států, které z dějin známe a které svého času něco 
dobrého lidstvu přinesly, se nevyznačovaly jen tím či oním způsobem 
své administrace či organizace. Ale byly vždy neseny nějakým duchem, 
ideou, étosem, ba nebál bych se říct charismatem, z nichž posléze jejich 
struktura vyrůstala. Aby takové útvary fungovaly a byly životaschopné, 
musely vždy nabízet a také nabízely lidem nějaký klíč k tomu, jak se s 
nimi citově identifikovat, nějaký ideál, který je mohl vnitřně oslovovat či 
zapalovat, nějaký soubor obecně srozumitelných hodnot, které mohli 
všichni naplno sdílet a které stály lidem dokonce i za to, aby útvaru, 
který je ztělesňoval, byli schopni i leccos obětovat, v krajním případě 
i vlastní život. 

Evropská unie je založena na velkém souboru civilizačních hodnot, 
jejichž kořeny jsou nepochybně v antice a v křesťanství a které se po 
dvě tisíciletí vyvíjely až do té podoby, kterou dnes vnímáme jako 
základy moderní demokracie, právního státu a občanské společnosti. 
Soubor těchto hodnot má svůj jasný mravní fundament a své zřetelné 
metafyzické zakotvení, a to bez ohledu na to, nakolik si je moderní člověk 
připouští, či nikoliv. Nelze tedy říct, že by Evropská unie neměla svého 
ducha, z něhož vyrůstají všechny konkrétní principy, na nichž je založena. 
Zdá se jen, že tento duch je poněkud málo vidět. Až příliš jako by se 
skrýval za horami všech systémových, technických, administrativních, 
ekonomických, měnových a dalších opatření, do nichž se promítá. A 
tak nakonec může v mnoha lidech vznikat docela pochopitelný dojem, 
že Evropská unie, poněkud zvulgarizováno, spočívá jen v nekončících 
dohadech o tom, kolik mrkve smí někdo odněkud někam vyvézt, kdo 
toto množství stanovuje, kdo ho kontroluje a kdo eventuálně postihuje 
hříšníka, který dané předpisy poruší.
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Proto se mi zdá, že snad nejdůležitějším úkolem, který dnes před 
Evropskou unií stojí, je nová a vskutku zřetelná reflexe toho, co by se 
dalo nazvat evropskou identitou, nová a vskutku zřetelná artikulace 
evropské odpovědnosti, zesílený zájem o sám smysl evropské integrace 
a o všechny její širší souvislosti v soudobém světě a nová tvorba jejího 
étosu, či chcete li jejího charismatu. 

Četba Maastrichtské smlouvy navzdory tomu, jak historicky 
významný dokument to je, stěží získá Evropské unii skutečně zapálené 
příznivce, respektive vlastence jako lidi, kteří budou tento složitý 
organismus zakoušet skutečně jako svou vlast či svůj domov, respektive 
jako jednu z vrstev svého domova. Má li toto velké administrativní dílo, 
které by mělo evidentně usnadnit život všem Evropanům, vskutku 
vydržet a obstát v nejrozmanitějších zkouškách času, pak musí být 
daleko viditelněji tmeleno ještě něčím jiným než jen strukturou 
předpisů a norem. Daleko zřetelněji než dosud musí dávat najevo, že 
je též ztělesněním určitého vztahu ke světu, k lidskému životu a vůbec 
k řádu světa. Daleko zřetelněji než dosud musí zasahovat miliony 
evropských duší svou ideou, svým historickým posláním a vzmachem, 
jasnou artikulací hodnot, na nichž je založeno a které chce hájit a 
kultivovat. Musí se starat i o všechny své znaky a symboly jako viditelné 
nositele svého významu. 

Všem by prostě mělo být jasné, že tu nejde o nějaký slepenec 
států vzniklý z čistě účelových a veskrze praktických důvodů, ale o 
dílo, které originálním způsobem naplňuje tužby mnoha generací 
osvícených Evropanů, kteří věděli, že evropský univerzalismus je, či 
může být, promítnut do politické reality, rámcem odpovědnější lidské 
existence na našem kontinentě. Ale nejen to. Že to je rovněž cesta ke 
vskutku partnerskému včlenění našeho kontinentu do multikulturního 
prostředí soudobé globální civilizace. 

Nemám pochopitelně v úmyslu Evropské unii radit, co má dělat. 
Mohu pouze říct, co bych jako Evropan uvítal, kdyby udělala. 
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Uvítal bych například, kdyby Evropská unie přijala svou vlastní chartu, 
která by jasně definovala ideje, na nichž je založena, smysl, který má, a 
hodnoty, které chce ztělesňovat. Je jasné, že základem takové charty by 
nemohlo být nic jiného než určitý mravní kodex evropského občana. 
Všechny mnohasetstránkové smlouvy, na nichž je dnes Evropská unie 
založena, by tak byly zastřešeny nějakým velmi stručným, křišťálově 
čistým a všem srozumitelným politickým dokumentem, z něhož by 
bylo komukoliv na první pohled zřejmé, čím Evropská unie vlastně je. 
Kdyby bylo zároveň ještě zřetelnější, které konkrétní osobnosti tento 
útvar reprezentují a jeho hodnoty ztělesňují a zaručují, bylo by to 
určitě také k jeho prospěchu. Pochopí li obyvatelé Evropy, že tu nejde o 
nějaké anonymní byrokratické monstrum, které je chce omezovat, či jim 
dokonce upírat jejich svébytnost, ale jen o nový typ lidské obce, který 
jejich svobodu naopak významně rozšiřuje, pak se nemusí Evropská unie 
o svou budoucnost bát. 

Zajisté chápete, že mi nejde v tuto chvíli ani tak o ten či onen konkrétní 
námět, ale o něco hlubšího. Totiž o to, jak zvýraznit duši Evropské unie a 
jak ji zpřístupnit všem. Zdá se mi totiž, že jde o projekt natolik historicky 
významný, že by bylo neodpustitelnou vinou dnešní generace, kdyby měl 
chřadnout a posléze zklamat naděje do něj vkládané jen proto, že by ve 
sporech o technických detailech své existence utopil sám její smysl. 

Dámy a pánové, přijel jsem ze země, která se nemohla s nepatrnou 
přestávkou téměř šedesát let těšit ze svobody a demokracie. Snad mi 
věříte, že to je právě tato historická zkušenost, která mi umožňuje hluboce 
prožívat převratný význam dnešní evropské integrace. A snad mi věříte, 
že to je právě hloubka tohoto prožitku, která mne nutí starat se o dobrý 
osud této integrace a uvažovat o tom, jak ho posílit a učinit nezvratným
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Dovolte mi, abych vám na závěr poděkoval za to, že jste schválili 
Evropskou dohodu o přidružení České republiky k Evropské unii už dva 
týdny po jejím podpisu. Ukázali jste tím, že vám osud mé země není 
lhostejný. 

Děkuji vám za pozornost.
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__________________________________________________________

__________________________________________________________

__________________________________________________________

__________________________________________________________

__________________________________________________________

__________________________________________________________

__________________________________________________________

__________________________________________________________

__________________________________________________________

Jak se po přečtení Havlova projevu díváte na 
budování evropské identity? Co považujete za 
hlavní problémy, jimž dnes Evropa čelí? Jak je 
podle vás můžeme společně řešit?  

Zapište si své nápady níže a popovídejte 
si o nich s někým dalším.    
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